
eate odată (vezi răspunsul de la 
punctul 1) pot fi drese atât de uşor 
pe cât îmi place mie să cred. 
7. Ce fel de cenacluri? Precum cel 
condus de individul acela tutungiu şi 
incult cu mulţi ani în urmă? Mersi. 
N-am nevoie. Simt însă lipsa unor 
adevărate săli-atelier, adică a unor 
teatre adevărate care să permită 
competiţia liberă şi care să încurajeze 
experimentele dramaturgilor, ale 
regizori lor şi ale actorilor. 

Dan Tărchilă 

1. Cu dramaturgia nu stăm rău. Rău 
stăm cu valorificarea ei scenică. În 
ultimii zece ani s-au scris câteva 
piese bune, dintre care extrem de 
puţine au fost ridicate pe scenele 
teatrelor. Am avut prilejul să cunosc 
texte valoroase, dar nu mi s-a dat şi 
şansa de a le vedea ca spectacole. 
Marginalizarea dramaturgiei auto
htone de către directorii de teatru şi 
de către mulţi regizori nu preves-

teşte n1m1c bun pentru mişcarea 
teatrală românească. 
2. Publicarea pieselor este foarte 
necesară, dar scopul dramaturgiei 
trebuie să fie punerea ei în scenă. 
Premiile literare? Ele au alt rost, acela 
de a impulsiona dramaturgii spre a 
se lua la întrecere. Altfel spus, un fel 
de concurentă. Este un lucru benefic 
pentru dramaturgie. 
3. Ar fi o soluţie, mai ales pentru dra- . 
maturg. Nu cred, însă, că în situaţia 
actuală ar da mari rezultate. Pro
movarea dramaturgiei autohtone nu 
ar fi influenţată prea mult, din mo
ment ce teatrele preferă piesa 
străină. De altfel, Fondul Literar al 
Uniunii Scriitorilor se implică oare
cum, atunci când este solicitat de 
dramaturgi, în rezolvarea unor dife
rende între teatre şi autori. 
4. Depinde ce se înţelege prin cola
borare. Personal, nu accept ca regi
zorul să-mi "corecteze" textul sau să 
intervină în replici, modificându-le 
sau completându-le cu ale lui. Dar, 
de vreo două ori în aceşti patruzeci 

de ani de teatru ai mei, am acceptat 
propunerile regizorului şi nu a fost 
decât spre binele spectacolului. 
5. O singură dată . Fără să fiu consul
tat, un regizor mi-a modificat între
gul text în aşa fel încât la premieră nu 
s-a înţeles nimic din piesă. Am 
respins spectacolul şi nu l-am înscris 
în palmaresul rrieu, ca şi cum n-ar fi 
existat. Este vorba de piesa Zidarul 
de la teatrul gălăţean. Deşi specta
colul a ieşit înaintea celui de la 
Bucureşti, nu l-am considerat pre
mieră pe ţară şi am declarat acest 
lucru în mod oficial. 
6. Este de datoria mea să văd piesele 
confraţilor. Cum mi se par? Aşa cum 
sunt. 
7. Nu. Poate că nu am dreptate, dar 

.cred că nu poţi învăţa cum să scrii o 
piesă prin întâlniri la un cenaclu. 
N-am participat niciodată la vreun 
cenaclu de dramaturgie. 

Mirona Hărăbor, 
Marinela Ţepuş 

Injecţia teatrală 
U

n turneu recent al Teatrului 
Naţional din Târgu-Mureş a 
scos la iveală două tipuri de ati

tudini ale autorităţilor locale faţă de 
teatru. 
În primul oraş în care am jucat există 
teatru profesionist. Consiliul local asig
ură subvenţie care acoperă lefurile 
personalului, cheltuielile de întreţinere 
a clădirii şi, în mică măsură, bani pen
tru producţia de spectacole. Dar, de 
ani de zile, nimic important nu se 
întâmplă în acel teatru. Oamenii îşi 
aşteaptă salariile mici şi bifează un 
număr minim de premiere, în aşa fel 
încât să nu se poată spune că nu fac 
chiar nimic. Pentru ultima premieră, 
un text într-un act, care e folosit ade
sea ca temă de studiu în anul întâi în 
şcolile de teatru, s-a repetat aproape o 
stagiune întreagă. Există actori care 
iau salariu, dar nu au mai jucat de ani 
de zile nimic. Personalul tehnic s-a 
deprofesionalizat, iar publicul şi-a pier
dut capacitatea de a reacţiona şi la alt 
nivel de înţelegere decât primul strat 
al poveştii, ca la telenovele. Cele două 
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spectacole prezentate de Teatrul 
Naţional din Târgu-Mureş s-au făcut 
pe cheltuială proprie şi nu au benefici
at de prezenţa în sală a directorului 
teatrului-gazdă, a secretarului literar 
sau a actorilor din trupă (cu excepţia a 
doi actori tineri, care-şi făcuseră studi
ile la Târgu-Mureş şi care au venit să-şi 
vadă foştii colegi). Ca locuitor al acelui 
oraş, m-aş simţi îndreptăţit să cer 
încetarea imediată a risipei pe care o 
presupune subvenţionarea unui 
teatru mort. 
În cel de-al doilea oras, nu există teatru 
profesionist. Autorit~ţile locale con-

. struiesc însă un centru teatral ce va 
putea primi, în condiţii tehnice 
decente, spectacole invitate. O dată pe 
an, în acest oras se desfăsoară un mic 
festival pentru tineri regizori de teatru. 
Între timp, aleşii locuitorilor acestui 
conglomerat urban fără tradiţie cultu
rală se luptă să-şi formeze un public. 
Au invitat trei spectacole ale Teatrului 
Naţional din Târgu-Mureş, acoperind 
cheltuielile de transport, cazare, masă 
şi oferind chiar mici onorarii. Accesul 

spectatorilor a fost gratuit. Autorităţile 
nu îşi doresc un teatru al lor, ci un cen
tru cultural care să poată primi specta
cole. Cu aceiaşi bani cu care ar putea 
crea o instituţie modestă de produs 
teatru, aceşti oameni preferă să invite 
spectacole pe care le consideră intere
sante de pe tot teritoriul naţional (şi 
poate nu numai), administrând un fel 
de injecţie teatrală. Bătălia pentru for
marea unui public e grea şi de durată, 
dar nimeni nu pare descuraja!. 
O posibilă soluţie pentru acele teatre 
care de foarte mulţi ani nu produc 
nimic demn de luat în seamă (le stim 
cu toţii, sunt cel puţin zece) ar fi trans
formarea lor în centre care nu mai pro
duc, ci găzduiesc spectacole. S-ar salva 
astfel subvenţiile, s-ar păstra, ba chiar 
s-ar îmbunătăţi mult gradul de 
educaţie a publicului şi s-ar crea şi un 
fel de reţea naţională pentru turnee 
teatrale, ceea ce ar fi în avantajul tutur
or. O mutaţie genetică, coordonată 
conştient şi în respectul banului public. 

Theodor-Cristian Popescu 
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